
Møde i Frivillighedsrådet  
Onsdag den 1. februar 2023 kl. 14-16 i mødelokale 121 på Tønder Rådhus  
 
Deltagere:  
Formand Poul Erik Hansen, ordstyrer 
Næstforperson Katja Quilty 
Kasserer Tage Sørensen 
Jørgen Ørbæk Petersen 
Annette Dall 
Erik Jensen 
Karin Müller 
Rikke Okkels, afbud 
Irene Feddersen 
Kirsten G. Nissen, frivilligkoordinator/sekretær 
 
Arbejdsgrupper:  
 
Gruppe 1: Planlægning af stormøde  
Karin Müller, Annette Dall, Erik Jensen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 2: Frivilligpolitik & PR  
Rikke Okkels, Katja Quilty, Jørgen Ørbæk Petersen, Poul Erik Hansen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 3: Samarbejde mellem Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet  
Frivillighedsrådet: Annette Dall, Karin Müller, Kirsten G. Nissen  
Frivilligcenter Tønder: Centerleder Ditte Madvig Evald og 1 bestyrelsesmedlem fra Frivilligcenter Tønder  
 
Frivillig Fredag: Annette Dall  
 
Pjece: Karin Müller, Annette Dall  
 
Tværsilogruppen: Poul Erik Hansen, Tage Sørensen, Kirsten Nissen 
 
Arbejdsgruppe for ny organisering af frivilligområdet: Karin Müller, Jørgen Ørbæk Petersen  
 
 
Referat  
 
1. Ankomst og kaffe.  
 
2. Godkendelse af nye punkter og dagsordenen. 
Godkendt. 
 
3. Godkendelse af referat. 
Godkendt. 
 
4. Kort orientering ved formand, kasserer og frivilligkoordinator/sekretær 

 Herunder refererer Poul Erik Hansen fra møde med Barbara Krarup Hansen, forkvinde 
for Socialudvalget. 

 Frivillighedsrådets regnskab for 2022 aflægges ved kassereren. 
 
Møde med Barbara Krarup Hansen: 
Poul Erik Hansen orienterede om mødet, som han egentlig havde haft en anden forventning til. 
Det blev aftalt, at der skulle være en hyppigere kommunikation fremover parterne imellem.  
Poul Erik Hansen var fortaler for, at Socialudvalget fremover laver indstillingen om § 18 
tilskud, og at Frivillighedsrådet derefter udarbejder et høringssvar/bemærkninger. Poul Erik 
syntes, at det var svært at fordele midlerne, og ville gerne have en anden proces. Han havde 
det dårligt med at uddele tilskud til ”kollegerne”, og mente, at det var demokratisk usundt.  
 



Katja Quilty, der også deltog i mødet med Barbara K. Hansen konkluderede, at socialudvalget i 
hvert fald bør behandle de ansøgninger, som omhandler ansøgere, som har indgået 
partnerskabsaftaler med Tønder Kommune. Frivillighedsrådet har ikke den nødvendige viden 
om disse aftaler til stillingtagen om tilskud.  
 
Fra flere i rådet blev der ytret ønske om, at det skal være tydeligt, hvilken politik og retning 
Socialudvalget ønsker for det frivillige sociale område. 
 
Jørgen Ørbæk Petersen var uenig med Poul Erik Hansen, og syntes ikke, at politikerne skal 
udarbejde indstillingen om tilskud. Han ville gerne, at det fortsat er Frivillighedsrådet, der 
udarbejder forslag til fordelingen af tilskud. 
 
Katja Quilty pointerede, at det er Frivillighedsrådet, der har kontakten med foreningerne og 
derfor kan argumentere for ændring af tilskud, når Socialudvalget laver indstillingen. 
 
Tage Sørensen konkluderede, at der virkelig skulle være gode argumenter for ændring af 
Socialudvalgets tildeling, hvis rådet skulle lykkes med det. 
 
Irene Feddersen var enig med Jørgen Ørbæk Petersen og ville gerne, at Frivillighedsrådet 
fortsat udarbejder forslaget om tilskud. Hun troede ikke, at Socialudvalget ville ændre deres 
beslutning bagefter høringen. 
 
Det er et andet Socialudvalg nu, sagde Karin Müller, og hun troede ikke, at Frivillighedsrådet 
ville få indflydelse, hvis det er Socialudvalget, som udarbejder indstillingen. Frivillighedsrådet 
mangler afklaring af, hvor der er partnerskabsaftaler, og hvor der er tilskud, mente hun. Karen 
vil gerne, at det fortsat er Frivillighedsrådet, som udarbejder forslagene til tilskud. 
 
Katja Quilty ville gerne høre, hvorfor rådet syntes, at Frivillighedsrådet fortsat skulle fordele § 
18 midler. Hun ville hellere høre socialudvalgets retningslinger, og så se, hvordan fordelingen 
blev på den baggrund.  
 
Erik Jensen mente, at hvis rådet ingen indflydelse havde, så kunne det hele være lige meget. 
 
Jørgen Ørbæk Petersen var i tvivl, om Frivillighedsrådet stadig eksisterede efter arbejdet med 
den nye organisering af frivilligområdet.  
 
Poul Erik Hansen ville gerne, at det er Socialudvalget, der står for ansvaret for tildelingen.  
 
Irene Feddersen syntes, at Frivillighedsrådet havde gjort et godt arbejde omkring fordelingen 
af midler i mange år. 
 
Karin Müller syntes, at det var vigtigt, at rådet er skarpe på tildelingskriterierne. 
 
Poul Erik Hansen påpegede, at rådet skal sørge for, at de nye tildelingskriterier for § 18 tislkud  
følger den gældende vejledning. Det skal være tydeligt, hvilke retningslinjer der tildeles tilskud 
efter, således at rådet kan pege på de uoverensstemmelser, der er mellem tildeling og 
retningslinjer. Der skal være møder før og efter. Rådet skal være skarpe på, at Socialudvalget 
følger ånden i loven. 
 
Frivillighedsrådets regnskab for 2022:  
Tage Sørensen gennemgik Frivillighedsrådets regnskab for 2022. Der har været et underskud 
på 76,82 kr. i år. Regnskabet for 2022 og budgettet for 2023 blev godkendt. 
 
Frivilligkoordinator Kirsten Nissen oplyste, at § 18 ansøgningsrunden sættes i gang og har 
ansøgningsfrist udgangen af februar som vanligt. 



 
5. Høring: Regler for tildeling af § 79 tilskud.  
Sagsfremstilling og bilag fra Socialudvalgsmødet d. 10. januar 2023 vedlægges. Høringssvar 
udarbejdes. 
 
Det blev aftalt, at Poul Erik Hansen og Katja Quilty skulle udarbejde et høringsforslag. 
 
Poul Erik Hansen udarbejdede et udkast til høringssvar, som blev godkendt af Katja Quilty.  
 
Den 8. februar blev det følgende høringssvar skrevet ind i sagsfremstillingen til 
Sundhedsudvalget: 
 
Frivillighedsrådet vil i forbindelse med de af Sundhedsudvalget foreslåede ny retningslinjer for 
§ 79-tilskud bemærke flg.: 
 
Vi ser forslaget som en tydelig forbedring og forenkling af procedurerne omkring tildelingen af 
tilskuddene og dermed som et yderst positivt forslag, da det sikrer en forenkling samt en 
forbedret økonomisk stabilitet for foreningerne. 
Især mindre/små foreninger vil kunne nyde godt af, at den administrative barre her sænkes 
væsentligt. 
 
Da der samtidigt er sikret muligheder for yderligere tilskud efter ansøgning og i forbindelse 
med især ny aktiviteter, samt en rimelig svartid, kan rådet kun anbefale forslaget. 

 
 
6. Frivillighedsrådets opgaver. 
 Arbejdsgrupper med nyt orienterer og fremlægger evt. sager til drøftelse og beslutning i 

rådet. 
Herunder rapport fra arbejdsgruppen for ny organisering af frivilligområdet. 

 
Arbejdsgruppe 2: 
Arbejdsgruppen havde to forslag til logo klar. Forslaget til logoet blev drøftet og det øverste 
forslag blev valgt dog med den ændring, at teksten fra det underste forslag bruges. Teksten 
Tønder Kommune skal være blå. 
 
Arbejdet med revideringen af politikken udskydes til efteråret, pga. arbejdet med den nye 
organisering af frivilligområdet. 
 
Tværsilogruppen: Arbejdsgruppen er også sat på hold. 
 
Frivillig Fredag: Kirsten Nissen forklarede, at der er indkaldt til møde i februar med 
udvalgsformændene fra Kulturudvalget, Sundhedsudvalget og Socialudvalget med henblik på 
en afklaring af form og budget for fejringen af alle kommunens frivillige. 
 
Arbejdsgruppen for ny organisering af frivilligområdet: Arbejdsgruppen havde været på 
studietur til frivilligcentrene i Aarhus, Silkeborg og Vejen. Der blev oplevet frivilligcentre, som 
arbejder direkte med frivillige og driver selvhjælpsgrupper. I Aarhus var der meget gode 
faciliteter samt mange års erfaring og stabilitet. Det havde været en fabelagtig tur og 
øjenåbner. Efter hvert besøg blev der i bussen af alle i hold udfyldt skemaer om stedet.  
 
7. Udarbejdelse af årshjul – sidste halvdel af 2023. 
Udkast vedlægges. 
 
Punktet blev udsat til næste møde. 
 



 
Kl. 15.35-15.45 8. Orientering om Frivilligrådets landspanelmøde ved Katja Quilty. 
 
Katja deltager i landspanelet for frivillighedsrådet. Landspanel repræsenterer mere end 50 
kommuner. Frivilligrådet vil gerne være bedre orienteret om § 18 midler og drift i 
foreningerne. I grupperum blev der talt om uddelingen af § 18 midler. Det er meget forskelligt, 
hvem der uddeler midler; nogle steder er det forvaltningen og andre steder er det 
frivilligcenteret eller frivilligrådet, der uddeler. 
 
I Odense Kommune har de en udviklingspulje, som kan søges ved mundtlig ansøgning. Det er 
en både en tidsbesparende og hurtig proces.  
 
Det næste møde afholdes i oktober. 
 
9. Orientering om bæredygtig finansieringsmodel for fremtidens civilsamfund ved 

Rikke Okkels. 
 
Punktet blev udsat til næste møde. 
 
10. Eventuelt. 

 Oversigt over forbruget af midler til frivilligområdet. 
 
Punktet blev udsat til næste møde. 
 
 
 
 
 
 
  


